
• Părerea p u b l i c u l u i 
cîndva, cînd, cu ochii podidiţi de lacr imi , 
îl aclamam pe Calboreanu — Ştefan a l Mol 
dovei, rostind : ..Moldova n u - i a mea, şi 
nici a voastră, ea e a urmaşilor noştri, şi a 
urmaşilor urmaşilor noştri". 

Vreau să trăiesc mereu în sala de teatru 
asemenea momente de înălţare şi susţin că 
dragostea de ţară, de patria în care trăim, 
de realizările poporului nostru, faţă de oa
menii vrednici care ne conduc, poate să cu
noască în teatru reprezentări strălucite. N u 
judec simplist, sînt absolut convinsă că nu 
numai piesa istorică cultivă sentimentul pa
triot ic , sau numai piesa poliţistă, în care 
răuvoitori ai patriei noastre sînt demascaţi 
în cele d in urmă şi pedepsiţi. E u cred că 
patriot ismul teatrului trebuie să reprezinte 
aşa, o mîndrie pentru înălţimea la care a 
ajuns omul contemporan, constructor al so
cial ismului , înălţime la baza căreia se află 
o luptă de secole pentru afirmarea poporu
l u i nostru. N u trebuie neapărat să fie tratat 
într-o piesă u n subiect inspirat de construi
rea u n u i supergigant energetic sau a unei 
uzine formidabile . Sentimentul patriotic poate 
f i cult ivat de dramaturgi tratînd, de pddă, 
tema famil ie i . Famil ia , aflată la baza orică
rei societăţi, poate oferi destule subiecte care 
să permită tratarea problemei patr iot ismului . 
Dragostea de ţară este, de fapt. dragostea 
pentru u n cămin mare, în care totul se pe
trece ca într-o familie , pentru fericirea căreia 
trebuie să munceşti, să faci sacrificii... După 
părerea mea, piesele l u i Paul Everac ating 
cu m u l t curaj şi cu o observaţie foarte as
cuţită asemenea probleme şi le tratează cu 
multa luciditate. N u sînt de acord întot
deauna cu rezolvările pieselor l u i , ou faptul 
că personajele prea sînt colţuroase, dar îl 
aplaud fără rezerve pentru temele pe care 
le tratează. Apreciez, de asemenea, la el, 
faptul că oglindeşte felul nou, în care se 
desfăşoară conflictele în vremea noastră. I n 
p r i m u l rînd, au alte cauze decît cele care 
se petreceau acum cinci ani sau acum cinci
zeci de ani . Prea multă teorie n i c i nu pot 
face, n i c i niu e cazul. Să poftească tovarăşii 
dramaturgi să ne cunoască. Vor culege n u 
numai sugestii, ci şi subiecte concrete. 

A i c i , mi-aş permite să notez cîteva gîn-
d u r i ale mele în legătură cu influenţa ne
gativă pe care o poate avea teatrul . 

Spectatorii s-au obişnuit cu trucajele care 
se folosesc în cinematografie. E i ştiu că sce
nele cele mai dc necrezut se pot truca. De 
aceea, crezi şi n u crezi ceea ce vezi pe ecran. 

I n teatru e altceva. Crezi ma i mul t . 11 
vezi tot t i m p u l pe actor, om ca şi tine, cum 
se mişcă, cum vorl>e.şte, cum trăieşte. Atunci 
e clar că responsabilitatea actorului şi regi
zorului şi scr i i torului este mai mare. De aceea 
cred că s-a procedat foarte bine cînd s-a 

renunţat la acele piese care n u reflectau 
modul nostru de a p r i v i lumea. Şi este şi 
m o t i v u l pentru care vreau să-i rog pe oa
menii de teatru să cultive pe scenă senti
mentele frumoase ale omului . 

• 

De ce oare este atît de lipsită de legătură 
activitatea teatrului televiziunii şi cea a tea
t r u l u i radiofonic ? Ţin de acelaşi for, şi 
totuşi repertoriile lor n u sînt coordonate. 
Cred că repertoriile lor ar trebui coordonate, 
in aşa fel încît să desfăşoare în comun o 
activitate rodnică, să se completeze reciproc, 
să-şi coordoneze programele ciclurilor dc 
emisiuni, să le reia, să le îmbogăţească. 

• 

Revista dumneavoastră n u e o revistă de 
modă. Nic i o revistă de „etichetă". Dar n u 
cred că vă este indiferent cum vine lumea 
la spectacolul de teatru şi cum se comportă. 
De ce tolerează unele teatre prezenţa pub l i 
cului în ţinută necorespunzătoare ? N u tre
buie să apelăm la statistici şi diagrame pen
t r u a cunoaşte că n ive lu l nostru de tra i a 
crescut, că ne putem permite, ba chiar tre
buie să pretindem oamenilor să n u umble 
îmbrăcaţi oricum. Şi eu cred că la teatru 
oamenii trebuie să vină îmbrăcaţi frumos. 
Dacă sînt restaurante, de pildă, unde con
sumatorilor nu le este permis accesul intr-o 
ţinută necorespunzătoare, cu atît mai mul t la 
teatru trebuie să l i se impună să respecte 
şi să se respecte. 
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SCRIEŢI 
DESPRE NOI 

Dragostea şi admiraţia mea pentru teatru 
nu se pot explica şi nu- i important să explic 
eu ceea ce simt m i i de iubitori ai scenei. 
Criticile severe aduse unor aspecte ale vieţii 
noastre teatrale m-au afectat şi pe mine. 
Mi-a fost necaz că urnii slujitori ai teatrului 
nostru, oameni pe care-i admir pentru inte
ligenţă, talent şi curaj, n-au avut tăria de 
a se debarasa de o seamă de balasturi, de 
care e imposibil să nu f i fost, cît de cît, 
conştienţi. 

Nu voi f i , cred, departe de adevăr, dacă 
voi afirma că. ades, noi, spectatorii, am fost 
înşelaţi tocmai în ceea ce are mai mîndru 
sentimentul nostru de dragoste faţă de teatru: 
încrederea în valoarea lu i educativă. Nu di 
dactică, vă rog să mă înţelegeţi bine, ci 
educativă. Nu spun o noutate, dar exprim 
o credinţă a mea. Teatrul are o mare răs
pundere, prin modelele pe care le oferă, în 
formarea oamenilor, în edificarea conştiinţei 
socialiste, pentru cultivarea patriotismului, a 
umanismului socialist. Participînd la spec

tacol, alături de eroi, ajungi să-i cunoşti şi 
să-i îndrăgeşti, să-i apreciezi. Gindeşti, de
liberezi, înveţi ceva. 

Teatru] este o şcoală. 
E i bine. dacă e vorba să înveţi, te gin

deşti : „Cum sint profesorii la această şcoală 
a teatrului ?" 

ResponsabUitatea evidentă a dramaturgilor 
nu m i se pare că trebuie exagerată în ra
port cu cea a tuturor celorlalţi oameni de 
teatru, inclusiv — sau mai ales — a d i r i 
guitorilor activităţii teatrale. Pentru a putea 
face operă de educaţie prin teatru, trebuie 
să ai darul dc a îmbina calităţile creatoru
lu i de frumos cu ale ideologului clarvăzător. 
Să „abordezi o temă", nu- i greu. Greul în
cepe din momentul în care pui personajele 
in relaţie. Nu sînt absurdă să Ie solicit dra
maturgilor să scrie piese despre tipografia 
noastră, despre secţia noastră, în special, sau 
despre... mine. Vreau să găsesc în teatru, 
nu oglinda, ci prisma care să descompună, 
să analizeze probleme complexe ale traiului 
nostru de acum. 

Vreau să revin asupra unei idei enunţate 
mai sus. Tot în legătură cu caracterul edu
cativ al teatrului. E surprinzător. în raport 
cu ceea ce se întreprinde pe alte planuri, 
ce puţin face teatrul pentru copii şi pentru 
tineri ! 

Da, s-au făcut progrese. Dar cînd e să 
numeri „progresele", trebuie să faci ca Ghiţă 
Pristanda. . . .Nu-i chiar aşa ? Uitaţi-vă la re
pertoriul Festivalului d in acest an de la 
Piatra Neamţ. Dacă nu era şi un simpozion... 
Afişele teatrelor anunţă destul dc puţine pre
miere pentru copii. La operă, de trei sta
giuni tot de Motanul încălţat auzim. Copiii 
tînjesc să regăsească pe scenă eroii lor, fie 
eroii basmelor lor, fie personaje de vîrsta 
lor. Oricît de bun e „Ţăndărică", de cîtăva 
vreme are mai multă trecere la adulţi decât 
Ia copii. Iar pentru şcolarii mai mari , — 
fără o măruntă excepţie, două — ar f i 
pustiu. Am fost fericită cînd am văzut afişe 
ale Teatrului din Botoşani, venit mai de 
mult în turneu cu înşir-te mărgărite, singura 
feerie mai nouă văzută de fetiţa mea şi, 
dacă n-ar f i avut prilejul să-1 cunoască pe 
maestrul Victor Eft imiu. aflat în sală, cred 
că n-ar f i rămas cu nici o impresie deose
bită de la acel spectacol... Problemele tea
trului ei sînt. pe alt plan, simUare cu cele 
ale teatrului meu. Ea este v i i torul spectator 
de teatru şi. din păcate, pentru ea, Alecsandri 
e cunoscut din prelucrări. Haşdeu e doar un 
istoric. Davila... (cu doi 11, doctorul) nişte 
picături, iar ScbiUer, Hugo, Goldoni, chiar 
şi Shakespeare... nu prea sînt. 
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